
اهمیت تلاش برای صیانت اجتماعی 
از زنان بهبودیافته از اعتیاد

نرگس رشید

اعتیاد به موادمخدر یکی از انحرافات شایع عصر حاضر است که سالانه قربانیان 
بی شــماری می گیرد و آســیب جدی بر پیکر خانواده و جامعه وارد می کند، 
هرچند اعتیاد به موادمخدر در بین مردان بیش از زنان است، اما در چند سال 
اخیر نرخ اعتیاد زنان به علل مختلفی افزایش یافته است. نرخ شیوع اعتیاد در 
کشور ۵.۴ -در سنین ۱۵ الی ۶۴ سال – است و نرخ شیوع موادمخدر در بین 

زنان ایرانی کمتر از میانگین جهانی و حدوداً ۶ دهم درصد است.
درباره علل اصلی گرایش زنان به اعتیاد موارد متناقضی مطرح است؛ برخی از 
مقالات تحقیقاتی، کاهش کنترل اجتماعی روی زنان در دوره معاصر را علت 
تمایــل آن ها به تجربه مصرف مواد می دانند. به نوعی جدایی زنان از ســبک 
زندگی سنتی و حضور بیشتر در اجتماع و ارتباطات گسترده و نبود آگاهی های 
لازم، آن ها را نســبت به گذشته آسیب پذیرتر کرده است اما آنچه بیش از هر 

چیز در گرایش زنان به اعتیاد تأثیر دارد، وضعیت روحی و روانی آن هاست.
در حقیقت زنان از لحاظ عاطفی نســبت به مردان حساســیت های بیشتری 
دارند و در برابر فشارهای مختلف زندگی بیش از مردان، اختلالات اضطرابی و 
افسردگی را تجربه می کنند. در این شرایط آن ها آسیب پذیری بیشتری نسبت 
به مواد مخدر خواهند داشت و در صورتی که در کنار افراد مصرف کننده قرار 

بگیرند این وضعیت تشدید خواهد شد.
از جمله دیگر دلایل گرایش زنان به اعتیاد عبارت اند از: نبود تعلق و وابستگی 
بین اعضای خانواده زن، اعتیاد همســر، داشتن تجربه های آسیب زا در دوران 
کودکی، ناآگاهی در مورد مواد مخدر جدید، تلاش برای شکستن کلیشه های 

جنسیتی،  فشارهای اجتماعی برای تناسب اندام و زندگی در محیط ناسالم.
اعتیاد در زن ها منجر به پیامدهای منفی از نظر اجتماعی و فردی می شود، به 
خصوص در جامعه ای که نگاه کلیشــه ای دارد این مسئله به سختی پذیرفته 
می شــود، رایج ترین عواقب اعتیاد زنان عبارت اند از: تشکیل خانواده آشفته، 
کاهش فرصت ازدواج، از دســت دادن فرصت مادری و فرزند پروری کارآمد، 
انحــراف و روی آوردن به روابط متعدد، فرار از منزل و کارتون خوابی، افزایش 
فقر و دزدی، احتمال ســقط جنین یا به دنیــا آوردن فرزند ناقص و معیوب، 
از دســت دادن زیبایی و سلامت جســمی، از دست دادن شغل، بیماری های 

مختلف زنانه، مشکلات روحی روانی همچون اضطراب و افسردگی.
اعتیاد، نظام خانواده را متلاشــی می نمایــد، درآمد خانواده و جامعه را تقلیل 
می دهــد و بخش قابل توجهــی از آن را اتلاف می نماید. فرد معتاد نســبت 
به قوانین اجتماعی و دســتورات دینی بی تفاوت می گــردد و با اعتیاد زنان، 
آسیب های جبران ناپذیری را بر فرد، خانواده و جامعه وارد می آید که برخی از 

این پیامدها در این مجال بررسی می شود.
اعتیاد مانند هر بیماری دیگری قابل درمان است، اما هزینه آن بسیار بالاست، 
لذا بهتر است به پیشگیری بیشتر توجه شود که بهترین و کم هزینه ترین راه 
مبارزه اســت. پیشگیری از اعتیاد راهی است که می تواند از مشکلات، هزینه 
و عواقب زیادی مثل فروپاشــی خانواده ها، بیماری، فقر و… جلوگیری کند. 
همچنین به معتادان باید کمک کرد تا سلامتشان را بازیابند و دوباره به جامعه 

و زندگی خود بازگردند.
برای پیشگیری از بازگشــت دوباره آنان به اعتیاد باید زمینه توانمندسازی و 
اشــتغال آنان را فراهم کرد. در این راســتا، آنچه قابل اهمیت است صیانت از 
آســیب دیدگان از اعتیاد است. تا زمانی که رویکرد صیانت از بهبودیافتگان و 
خانواده های آسیب دیده از اعتیاد مورد توجه نباشد نمی توان خروجی ملموسی 
در حوزه درمان داشــت که در این زمینه دوره هــای مهارت آموزی و صیانت 

اجتماعی بهبودیافتگان در فرآیند درمان از اهمیت ویژه  ای برخوردار است.
ترک اعتیاد بدون توانمندســازی و اشــتغال، با بازگشت دوباره آنان به اعتیاد 
همراه است. باید صیانت اجتماعی از معتادان بهبودیافته را جدی گرفت تا از 
بازگشــت این افراد به چرخه اعتیاد پیشگیری شود. در این میان تشکل های 

مردمی و خیران نیز نقش مهمی می توانند ایفا کنند.
ایجاد و توســعه مراکز جامع درمان و بازتوانی معتادان در کنار ســایر مراکز 
درمانی می تواند بخش عمده ای از مشکلات ناشی از اعتیاد را رفع و دسترسی 
به خدمات درمانی را برای آسیب دیدگان آسان کند. راه اندازی و ایجاد مراکزی 
برای نگهداری معتادان و توجه به توانمندسازی و اشتغال مددجویان از جمله 
مواردی اســت که می توان با کمک خیران انجام داد و به نتایج مطلوبی دست  
یافت. دستگاه های ذی ربط باید برای افرادی که در مسیر اصلاح و ترک اعتیاد 
قرار می گیرند مشوق هایی از جمله تسهیلات کم بهره به منظور ایجاد اشتغال 
و کارآفرینی با هدف رسیدن به زندگی بهتر در نظر بگیرند. همچنین آموزش 
خانواده هــا به ویژه زنان و جوانان در خصوص مواد مخدر و مضرات آن از دیگر 
ضرورت های مبارزه مؤثر با اعتیاد در جامعه است. در این راستا همه دستگاه ها 

باید در راستای مبارزه مؤثر با اعتیاد و مواد مخدر در جامعه تلاش کنند.

مقاله

کنگره دو سالانه بین المللی انکولوژی کودکان 
برگزار شد

گروه اجتماعی: مدیرعامل مؤسسه محک گفت: با تقویت مهارت های تعاملی 
و تخصصی بین متخصصان داخلــی و بین المللی می توانیم به بهترین برنامه 

درمانی برای بهبود کودکان مبتلا به سرطان دست یابیم. 
آراســب احمدیان در افتتاح کنگره دو ســالانه بین المللی انکولوژی کودکان 
)یادبود پروفســور پروانه وثوق( با رویکرد چندتخصصی در تومورهای شــایع 
مغزی کــودکان، با بیان اینکه محک هیچ گاه مأموریت خود را تغییر نداده و 
همیشه حمایت از کودکان مبتلا به سرطان را هدف اصلی خود تعریف کرده 
اســت، افزود: این مؤسسه طی برنامه های پنج ساله توسعه پیدا کرده و اکنون 

نیز دیجیتال سازی را به عنوان استراتژی اصلی خود تعریف کرده است.
احمدیان با اشاره به هزینه های مالی مؤسسه محک گفت: از هر ۱00 تومانی 
کــه نیکوکار به مؤسســه محک اهدا می کند، 8۴ تومــان به درمان مخاطب 
هدف، ۵ درصد به توسعه پژوهش و تحقیقات سرطان کودکان و ۱۱ درصد به 

هزینه های سازمانی اختصاص می یابد.
وی ادامه داد: اکنون مؤسســه محک به ۴2 بیمارستان دیگر در ایران خدمات 
حمایتــی ارائه می کند. همچنین ۴2 هزار پرونــده درمانی کودکان مبتلا به 
سرطان از ابتدای فعالیت این مؤسسه تشکیل شده است. محک تا کنون موفق 

شده ۱۶ هزار کودک بهبودیافته را به زندگی بازگرداند.
مدیرعامل مؤسســه محک با تأکید بر اینکه امروز محک سرویس های پایدار 
تشــخیصی، درمانی و تحقیقاتی را به کودکان مبتلا به سرطان ارائه می دهد 
بیان کرد: ما سعی کردیم با استانداردهای بین المللی خودمان را محک بزنیم 
و در همین راســتا طی سال های اخیر توانسته ایم دستاوردهای شایسته ای را 

میان مؤسسات مردم نهاد بین المللی کسب کنیم.
وی ادامه داد: امروز برای اجرای برنامه اســتراتژیک 2022 تا 202۴ مؤسسه 
محک، اهداف اصلی در چهار حوزه توســعه مرکز تحقیقات، دیجیتال سازی، 

بهبود بیمارستان و تحول درمان تعریف شده است.
احمدیان با اشاره به پیاده سازی رویکرد چندتخصصی در درمان کودکان مبتلا 
به سرطان در بیمارستان فوق تخصصی محک چنین توضیح داد: برای اجرای 
اســتراتژی تحول درمان تلاش کرده ایم رویکرد چندتخصصی را پیاده کنیم و 
به همین دلیل بیمارســتان فوق تخصصی محک دو سال است که بر اجرای 
این استراتژی متمرکز شده است. پزشکان محک با رویکرد چند تخصصی به 

درمان بیماران می پردازند تا به برنامه های درمانی روز جهان نزدیک  شوند.
وی تاکید کرد: ما می خواهیم فرایند درمانی به شکل تک تخصصی اجرا نشود 
و بهترین برنامه درمانی برای کودکان مبتلا به سرطان کشور با اشتراک گذاری 

دانش بین متخصصان طراحی و ارائه شود.
به گزارش روابط عمومی مؤسسه محک، مدیرعامل مؤسسه محک با بیان اینکه 
اکنون متخصصان محک، هدفشان دستیابی به بهترین برنامه های تشخیصی 
و درمانی اســت یادآور شــد: با تقویت مهارت هــای تعاملی و تخصصی میان 
متخصصان داخلی و بین المللی می توانیم به بهترین طرح برای درمان کودکان 
مبتلا به سرطان دســت یابیم. دپارتمان نوروانکولوژی نیز با همین هدف در 

بیمارستان محک تشکیل شده است.
احمدیان در پایان ســخنانش عنوان کرد: محک امروز بازیگر مهمی در درمان 
کودکان مبتلا به ســرطان است و بیمارستان فوق تخصصی سرطان کودکان 
محک 20 درصد از کل ظرفیت درمان کودکان مبتلا به ســرطان کشــور را 
پوشــش می دهد. امیدواریم مســیر درمان کودکان مبتلا به ســرطان کشور 
با همــکاری مردم و همه متخصصان در ســایر بیمارســتان ها اثربخش تر و 

موفقیت آمیزتر شود.

سلامت

رگبار و وزش باد شدید در تهران
اداره کل هواشناســی استان تهران از وقوع رگبار و رعد و 
برق همچنین وزش باد شــدید و در نقاط مستعد استان 

خیزش گرد و خاک خبر داد.
به گزارش ایســنا، بر پایه بررســی نقشه های پیش یابی و 
واکاوی الگوهای همدیدی، آسمان استان تهران طی پنج 
روز آینده صاف تا قســمتی ابری همــراه با وزش باد و در 
ســاعات بعد از ظهر با افزایش ابر پیش بینی می شود. طی 
این مدت به ویژه جمعه تا یکشنبه )28 تا ۳0 اردیبهشت( 
در پاره ای نقاط به ویژه در نواحی شمالی در بعضی ساعات 
رگبــار باران، گاهــی تندر و آذرخش و وزش باد شــدید 
موقتــی و در نیمه جنوبی و بخش های غربی اســتان در 
بعضی ســاعات وزش باد شــدید تا خیلی شــدید به ویژه 
جمعه با احتمــال خیزش موقت گرد و خاک مورد انتظار 
اســت.جمعه تا شنبه کاهش نســبی دما در سطح استان 

پیش بینی می شود.

مشهد را سیل برد

سرپرســت اداره کل مدیریت بحران اســتانداری خراسان 
رضوی گفت: ســامانه بارشی تا شامگاه یکشنبه در استان 
ادامه دارد، بنابراین توصیه می کنیم مردم علاوه بر مناطق 
کوهســتانی و تفرجگاهی از تردد غیر ضروری داخل شهر 

نیز خودداری کنند.
رضا عباســی در گفت وگو با ایســنا در خصوص وضعیت 
مشهد پس از بارش اظهار کرد: میزان بارش در مشهد بسیار 
قابــل توجه بود. در همین مدت کوتاه تقریبا ۳8 میلی متر 
بارندگی داشتیم.وی افزود: این بارندگی موجب آب افتادگی 
در زیرگذر میدان جهاد، بلوار نماز و پل شهید عباسپور شد. 
شــدت بارش بسیار زیاد بود که مشکل داریم اما همکاران 
شهرداری مشغول هستند تا مشکل را برطرف کنند.عباسی 
بیان کرد: در ســطح استان در طرقبه- شاندیز بارش قابل 
توجهی داشــتیم که متاســفانه 2 خودرو گرفتار شــدند. 
تگرگ قابل توجهی در این مناطق داشتیم که محصولات 
کشــاورزی را از بین برده است. جاده انتهای سیدی دچار 
آب بردگی شــده که با راهداری هماهنگ کردیم تا مرمت 

کنند. 

پروژه های شهری 
در راستای خدمت رسانی به مردم

شهردار رباط کریم با اشاره به پروژه های جدید شهرداری 
گفت: پروژه های شــهری در راســتای خدمت رســانی 
بیشــتر به مردم در مرحله انجام است. حمیدرضا اله یاری 
شهردار رباط کریم در آئین بهره برداری از پروژه نوسازی و 
بهسازی سینما فرهنگ اظهار کرد: خوشبختانه بسیاری از 
پروژه های شهری در راستای خدمت رسانی بیشتر به مردم 
در مرحله انجام است، احداث ایستگاه مترو شاخص ترین 
پروژه شهرستان اســت و این طرح بعد از تملک اراضی و 
هماهنگی با شــرکت مترو تهران و تأیید نقشه ها توسط 
شهرداری رباط کریم اجرایی می شود. شهردار شهرستان 
ربــاط کریم با یادآوری اینکه مکان یابی این ایســتگاه در 
زمان طراحی خط یک مترو تهران توسط شهرداری تهران 
تعیین شده تصریح کرد: اگرچه در سفر رئیس جمهور به 
شهرســتان رباط کریم مصوب شده بود که احداث توسط 
شهرداری تهران صورت پذیرد اما به دلایلی این امر محقق 
نشد و شهرداری رباط کریم بر اساس توافق و از طرفی نیاز 
مردم به اجرای این پروژه و وعده به شهروندان این مطالبه 
مردمی را امروز محقق کرد. به گزارش مهر، اله یاری گفت: 
پروژه بهسازی و نوســازی سینما فرهنگ یکی از وعده ها 
مدیریت شــهری و یکی از خواســته های مهم شهروندان 
بود که در دســتور کار ویژه قــرار گرفت که این پروژه به 
مدت ۶ سال به صورت بلا اســتفاده رها شده بود و تمام 
تلاش ما بر ارائه باکیفیت ترین خروجی بود و این ســینما 
را به هنرمندان خوب شــهر رباط کریــم تقدیم می کنیم.

وی با اشــاره به اعتبار ۱8 میلیارد تومانی پروژه، افزود: در 
راستای شعار رباط کریم شهر آراستگی و نشاط شهروندی؛ 
در دو بخش ورزش و هنر متمرکز هســتیم و به دنبال آن 
هســتیم در گام دیگر توسعه و بازســازی این مجموعه با 
حمایت شورای اسلامی با اضافه کردن ۴ سالن دیگر، از این 

مجموعه به عنوان پردیس سینمایی استفاده شود.

مطالبه پلیس فتا 
از نمایندگان مجلس جدید

رئیس پلیس فتا فراجا از نمایندگان مجلس جدید خواست 
تا علاوه بر افزایش بودجه این پلیس، به بازنگری در قوانین 
در راستای تشــدید مجازات کلاهبرداران سایبری توجه 
داشته باشند. ســردار وحید مجید درباره انتظارات پلیس 
فتا از نمایندگان جدید مجلس شــورای اسلامی گفت: به 
نمایندگان راه یافته به مجلس شورای اسلامی تبریک عرض 
می کنم و برایشــان آرزوی توفیق و موفقیت در خدمت به 
مردم و کشور را دارم. همانطور که می دانید ما در پلیس فتا 
هر روز با تغییرات زیادی در حوزه فناوری مواجه هستیم. 
همچنین ما هر روز  اشــکال جدیدی از جرائم ســایبری 
را در این حوزه مشــاهده می کنیم که باید مورد برخورد 
قرار گیرند. به گزارش ایسنا، وی افزود: ما به عنوان پلیس 
فتا از نمایندگان جدید مجلس شورای اسلامی درخواست 
می کنیم در برخی قوانین این حــوزه و مربوط به امنیت 
ســایبری بازنگری کنند. به عنوان مثال درباره موضوعاتی 
مانند مقابله با مجرمان کلاهبرداری ســایبری باید قوانین 
برخورد شدیدتری را فراهم کنند و شاهد تشدید مجازات ها 

باشیم.

هواشناسی

شهری

انتظامی
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با  پزشکی  نظام  ســازمان  کل  رئیس 
بالای  ظرفیت های  تشــریح  به  اشاره 
نظام سلامت کشــور، در عین حال با 
بیان اینکه کیفیت در حوزه ســلامت 
شوخی بردار نیست که به خاطر کمیت 
از آن بگذریــم، گفــت: بحث اهمیت 
به رشــته های تخصصی جدی است و 
همچنین وضعیت نیروهای طرحی باید 

ارتقاء یابد.
دکتر محمد رئیس زاده در نشســتی که به 
دعوت ســازمان نظام پزشکی از منتخبین 
خانه ملت صــورت پذیرفته بــود، به بیان 
و چالش های  نظام ســلامت  دستاوردهای 
اساســی پیــش رو پرداخــت و گفت: در 
حوزه ســلامت نه تنها از وابســتگی مطلق 
به خودکفایی مطلق رسیدیم بلکه پزشکی 
و سیســتم شبکه بهداشــت ما مورد غبطه 

کشورهای پیشرفته دنیاست.
رئیس زاده با تاکید بر اینکه کیفیت در حوزه 
علوم پزشــکی یعنی ســلامتی جان مردم، 
گفت: کیفیت در حوزه سلامت شوخی بردار 
نیست که به خاطر کمیت از آن بگذریم؛ ما 
نگرانیم روزی عزیزان شــما گرفتار آموزش 
بی کیفیت شوند و این مسئله چالش جدی 
است. بحث اهمیت به رشته های تخصصی 
جدی است، در چهار ســال اخیر هزار نفر 
ورودی رشته بیهوشــی کم داشتیم، چند 

ســال دیگر متخصص بیهوشــی و اطفال 
در شــهرهای شما نیســت و جراح قلب در 
مراکز استان ها نیاز است. همچنین وضعیت 

نیروهای طرحی باید ارتقاء یابد.
ظرفیت های بالای حوزه سلامت 

برای ارزآوری
رئیس زاده با اشــاره به فضاسازی رسانه ای 
علیه جامعه پزشــکی عنوان کــرد: عمده 
مسائل در بحث خروج از کشور بحث هجمه 
به جایگاه جامعه پزشــکی اســت، جامعه 
پزشــکی در دست سیاســتگذاران است و 
رفتار آنها را نماینــدگان در مجلس تعیین 
می کنند، دشمن برای ضربه زدن به ظرفیت 
و بازوی قوی جمهوری اسلامی یعنی حوزه 

سلامت برنامه ریزی کرده است. 
این حوزه هم دشمن و هم نفوذی دارد، این 
حوزه ظرفیت های بسیاری دارد و می تواند 
ارزآوری داشته باشد و سالانه ۶ میلیارد دلار 
ارزآوری داشته باشــیم و باید توجه داشت 
که حوزه ســلامت ایــن ارزش را دارد که 
نمایندگان به شــکل تخصصی به آن توجه 

داشته باشند.
کمبود نیروی تخصصی در دنیا

 و علت مهاجرت پزشکان
وی بــا اشــاره به علت مهاجرت پزشــکان 
گفت: یک مطالعه تطبیقی در دنیا نشــان 
می دهــد، در ســال 20۳0 در مراکز معتبر 

دنیــا ۱8 میلیون نفر کمبود کادر تخصصی 
وجود خواهد داشــت،  بعضی از کشورها در 
فارغ التحصیل  برخی رشــته های تخصصی 
ندارند و به همین دلیل کشورهای پیشرفته 
برنامه هایــی برای جــذب ایــن نیروها از 
کشــورهای کمتر برخوردار طراحی کردند، 
قوانین را تســهیل کردند و نیرویتخصصی 
را از کشور کمتر برخوردار تامین می کنند. 

چنانچه ما به سیاســت تثبیتــی نپردازیم؛ 
نیرو خارج می شــود زیرا تفاوت نرخ ارز در 
ایران و برخی کشــورهای دنیا بسیار است.
رئیس زاده با تأکید بر اینکه بزرگان و مفاخر 
جامعه پزشکی، هر کدام نقش بی بدیلی در 
حفظ و ارتقاء این رشته ها و نماینده  اخلاق 
و علم برای ایران در تمامی  دنیا هســتند، 
گفت: لازم اســت تمهیداتی اندیشید تا در 
کنار این بزرگان، جوان ترها فرصت آموزش 
و یادگیری داشــته باشــند و دستاوردهای 
بی نظیر نسل گذشته به نسل جدید منتقل 
شود.رئیس کل نظام پزشکی کشور در پاسخ 
به وضعیت رســیدگی به شکایات پزشکی 
گفت: در تمام پرونده هایی که موجب صدور 
کیفر خواست در سازمان نظام پزشکی شده؛ 

80 درصد رای به نفع بیماران بوده است.
دستاوردهای ۴۰ ساله کشور 

در نظام سلامت
رئیــس زاده در این نشســت با اشــاره به 

دستاوردهای ۴0 ساله نظام سلامت به ویژه 
در حوزه نیروی انسانی که منجر به افزایش 
چند برابری نیروهــای نخبه فارغ التحصیل 
در رشــته های متنوع علوم پزشــکی شده 
اســت، گفت: افزایش تعداد بانوان در جذب 
هیئت علمی دانشگاه ها و همچنین نیروهای 
متخصص درمانی در اقصی نقاط کشــور در 
کنــار حجم اعمال جراحــی صورت گرفته 
و فرایندهــای درمانی اجرا شــده در داخل 
کشــور به گونه ای است که هر گونه نیاز به 

بیگانگان را مرتفع کرده است.
۱۶۲هزار پزشک در کشور

به گزارش ایسنا، وی با اشاره به دستاوردهای 
نظام سلامت کشور عنوان کرد: در سال ۶2، 
۱۳ هزار پزشک داشتیم و اکنون ۱۶2 هزار 
پزشک داریم، در سال ۶2، ۵هزار متخصص 
داشتیم و اکنون ۵0 هزار متخصص داریم، 
در سال ۶2، ۷۷۴ بانوی متخصص داشتیم 
و اکنون بالغ بــر 22 هزار بانوی متخصص 
داریم و بیش از ۳۵ درصد رشــد در بانوان 
متخصص داشته ایم، در سال ۶2 سه بانوی 
فوق تخصص در کشــور داشتیم اکنون بالغ 
بر هزار و ۶00 بانوی فوق تخصص در کشور 
داریــم، اکنــون بالغ بر ۱00هزار پزشــک 
عمومی در کشــور داریم و تعداد دانشکده ها 
و دانشــگاه های علوم پزشکی ما از ۷ به ۷0 
رســیده و ۵0 هزار عمل پیوند در کشــور 

انجام شده است.
همچنین ۷ هــزار پیوند موفق کبد و بیش 
از 220 پیوند موفــق قلب اطفال به عنوان 
قله علم پزشــکی انجام شده است و برخی 
از کودکانی که پیوند قلب داشــتند، اکنون 
دانشــجوی شریف یا ســال پنجم پزشکی 

هستند.
بنابــر اعــلام روابط عمومی ســازمان نظام 
پزشــکی ایران، رئیس زاده ادامــه داد: در 
۱۵0 رشــته علوم پایه و بالینی در کشــور 
فــارغ التحصیــل داریم و ۶ هــزار و ۵00 
دانشــجوی خارجی در کشــور داریم و به 
جایی رســیده ایم که در هیچ رشته ای برای 
آموزش و تشــخیص و درمان نیاز به اعزام 
به خارج از کشــور نداریم و در مخیله هیچ 
ایرانی نیســت که اگر برای جراحی قلب به 
اروپا برود درمان بهتری می گیرد، در ســال 
۶8 حــدود ۱۱ هزار بیمار بــه خارج بیمار 
اعزام می کردیم و ۵ هزار پزشک خارحی با 
حقوقی حدود ۳ هزار دلار در کشور داشتیم 
ولی هم اکنون به خودکفایی رسیده ایم که 

در منطقه و دنیا زبانزد هستیم.

رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت 
نظام آموزش و پــرورش با بیان اینکه 
برعهده  نهایی  امتحانات  امنیت  تامین 
نیروهای فراجا قرار گرفته است گفت: 
بزرگسالان  آزمون  حوزه های  در  فراجا 

تامین امنیت را برقرار می کند.
به گزارش ایســنا، محسن زارعی در نشست 
ستاد عالی آزمون های نهایی خرداد ۱۴02 
با بیان اینکه دو میلیــون نفر در امتحانات 
نهایــی خردادماه شــرکت می کنند گفت: 
در مرحله طراحی ســوالات، قرنطینه کامل 
طراحان سوال انجام و در مرحله اجرا، تمام 
پیــش بینی های لازم بــرای تأمین امنیت 
آزمون ها انجام شده است. وی با بیان اینکه 
دستورالعمل حفاظت آزمون، مصوبه شورای 
عالی امنیت کشور را دارد افزود: دستگاه های 
امنیتی و خدمات رســان در ایام امتحانات 

نهایی وظایفی را بر عهده دارند.
زارعی با بیان اینکه تأمین امنیت آزمون ها بر 
عهده وزارت کشور و استانداران است ادامه 
داد: با رصد فضای مجازی و شبکه هایی که 
قصد سودجویی و ترویج رفتارهای متقلبانه 

دارند برخورد لازم انجام می شود.
وی با بیان اینکه تأمیــن امنیت حوزه های 
آزمون توســط فراجا انجام می شــود گفت: 
در حوزه هایی که دانش آموزان حضور دارند 
نیازی به حضور فراجا نیست، در حوزه هایی 
کــه مخصوص بزرگســالان اســت حضور 
فیزیکی فراجا لازم اســت و شــاهد آماده 
بــاش امنیتی نیروهای انتظامــی و پایداری 
آب و بــرق در روزهای برگــزاری آزمون و 
پایــداری اینترنت در حوزه های تصحیح نیز 
خواهیم بود. رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین 
کیفیت نظام آموزش و پرورش با بیان اینکه 
حوزه هــای برگزاری امتحانــات نهایی باید 
مجهز به دوربین مدار بســته، سیگنال یاب 
و راکت برای بررسی بدنی باشند گفت: تمام 
ظرفیت های آموزش و پــرورش از مدارس 
گرفته تا دانشــگاه فرهنگیان و ســالن های 
ورزشــی برای برگزاری امتحانات نهایی به 

کارگیری می شوند.
وی بــا بیان اینکه راهنمــای عمل همراه با 
توصیه ها درباره امتحانات نهایی در ســایت 
ســازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشــی 

منتشر شده و در اختیار مدرس قرار گرفته 
اســت افزود: یک راهنمــای عمل هم برای 

معلمان تدوین و ارائه کرده ایم.
زارعــی با بیــان اینکه چارچــوب طراحی 
ســوالات در اختیار دانش آمــوزان و والدین 
قرار گرفته اســت ادامه داد: دانش آموزان و 
نباشند  نگران طراحی ســوالات  خانواده ها 
زیرا بر اساس کتاب های درسی انجام شده و 
معلمانی مانند معلم خود دانش آموز سوالات 
را بر اساس خزانه سوالاتی که موجود است 

طراحی می کند.
وی با بیان اینکه در چارچوب کتاب درسی 
و درسی که معلم داده از دانش آموز آزمون 
گرفته می شــود گفت: دانش آموزانی که به 
خوبی مطالعه کرده باشــند در آزمون موفق 
می شوند، نباید مطالعه برای امتحانات نهایی 

در شب امتحان انجام شود.
رئیــس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت 
وزارت آموزش و پرورش با اشــاره به اینکه 
لو رفتن ســوالات را نخواهیم داشت، تاکید 
کرد: ممکن است در حین آزمون افرادی از 
صفحه امتحان عکس بگیرند که این انتشار 
سوالات اســت و با لو رفتن متفاوت است و 
تدابیری را برای این کار اتخاذ کرده ایم و اگر 
در پاسخ نامه فردی هم دچار شک شویم، او 

را مجدد به آزمون دعوت می کنیم.
زارعی با بیان اینکه نتیجه آزمون های نهایی 
معیاری برای سنجش آموزش کشور است و 
این دستاورد بزرگ آموزش و پرورش است 
گفت: نتایج آزمون های نهایی معیاری برای 
سنجش کیفیت آموزش کشور شد. پیش از 
این آنچه که اصحاب رسانه به عنوان معیار 
ســنجش کیفیت نظام آمــوزش و پرورش 
دنبال و رصد می کردنــد، نتایج آزمون های 
بین المللی بود و هیچگاه آزمون های وزارت 
آمــوزش و پررش مبنای این نتیجه کیفیت 
عملکرد، محاسبه و اعلام نمی شد. اینکه این 
نتایج امتحانات اعلام و حســاس شد و همه 
جامعه به آن حساس شدند و این حساسیت 
هم بجا بود. اولین دستاورد این بود که نتایج 
آزمون نهایی به عنــوان یک معیار پذیرفته 
شــد وی با بیان اینکه آنچه در سال ۱۴02 
اتفاق افتاد، موضوع ارتقای کیفیت آموزشی 
اســت افزود: به دنبــال برگــزاری آزمون 

استاندارد در سطح طراحی، اجرا و تصحیح 
و نمره گذاری مبتنی بر برنامه ریزی هایی که 
از سال گذشــته و حتی قبل از سال ۱۴0۱ 

شروع شد، هستیم.
رئیــس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت 
نظــام آموزش وپــرورش با بیــان اینکه در 
مرحلــه طراحی، قرنطینــه کامل طراحانی 
که طراحی آزمون ها را انجام می دهند انجام 
شده ادامه داد: آزمون استاندارد یعنی اینکه 
هیچ روزنه ای نداشته باشد و اطمینان داشته 
باشیم خدشه ای بر آزمون وارد نمی شود؛ در 
مرحله اجرا تمــام پیش بینی های لازم برای 
تامین امنیت آزمون ها انجام شده؛ در سطح 
عالی و کلان کشور نیز هماهنگی های لازم 

انجام شده است.
زارعی با بیان اینکه دســتورالعمل حفاظت 
آزمون که ســال گذشــته مصوب شورای 
امنیت کشور شــد امسال هم به استانداران 
ابلاغ شــد گفت: کمیســیون حفاظت های 
آزمون ها همین هفته تشــکیل شد و برای 
تک تک دستگاه های امنیتی و خدمات رسان 

تعیین وظیفه شد.
وی بــا بیان اینکه تامیــن امنیت آزمون ها 
طبــع  بــه  و  کشــور  وزارت  برعهــده 
استانداری های سراسر کشور و فرمانداری ها 
خواهــد بود افزود: این تامین امنیت با رصد 
فضای مجازی، شبکه ها و گروه هایی که  قصد 
درآمدزایی دارند و ابزارهای متقلبانه را خرید 
و فروش و ترویــج می کنند برخورد خواهد 
شد. همچنین دادستانی دستور دادند شعبه 
ویژه برای رسیدگی به این کارها تبیین شود 

و دستگاه های امنیتی میان خود تقسیم کار 
کردند تا مداخلات به موقع انجام شود.

رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام 
آموزش وپرورش با بیان اینکه تصحیح اوراق، 
الکترونیکی انجام می شود افزود: در صورتی 
که وجود مغایرت تا یک نمره بین دو مصحح 
باشــد، نمره به نفع دانش آموز گرد می شود  
اما  اگر مغایرت نمره مصححان ۳ نمره باشد، 
برگه توســط مصحح ســوم تصحیح انجام 
می شــود و اگر این اختلاف بســیار فاحش 
باشد، دوباره به به چرخه تصحیح بازمی گردد.

رئیس نظام ارزشیابی و تضمین نظام آموزش 
و پــرورش با بیان اینکه باید مبنای تصحیح 
راهنمای تصحیح باشد که راهنمای تصحیح 
سال گذشته ابلاغ و امسال هم ابلاغ خواهد 
شــد عنوان کرد: قریب به دو میلیون نفر و 
بیشتر شرکت کننده آزمون نهایی خواهیم 
داشت که به صورت مستقیم و حدود هشت 
میلیــون نفر با احتســاب جمعیت خانواده، 
نهایی  امتحانــات  با موضوع  غیرمســتقیم 

درگیر هستند.
رئیــس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت 
وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه برخی 
سوالات مفهومی هســتند و درصد سوالات 
دشوار در امتحانات نهایی در پایه دوازدهم تا 
سقف 20 درصد است عنوان کرد: این سهم 
برای پایه های دهم و یازدهم کاهش می یابد، 
دانش آمــوزان چارچوب طراحی ســوالات 
امتحانــات نهایی که در ســایت ســازمان 
پژوهش منتشر شده اســت را  حتما مورد 

توجه قرار دهند.

رئیس کل سازمان نظام پزشکی:

»کیفیت« در حوزه سلامت شوخی بردار نیست

رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش و پرورش:

لو رفتن سوالات غیرممکن است
لزومتجهیزحوزههایامتحانیبهدوربینمداربستهوسیگنالیاب

۳۰ هزار ایرانی در صف پیوند عضو هستند آیا کارتخوان در مطب ها الزامی  است
رئیساداره پیوند وزارت بهداشت گفت: حدود ۳۰ هزار نفر در صف انتظار پیوند 
عضو هســتند که روزانه ۱۰ تا ۱۲ نفر آنها به علت نرسیدن عضو جانشان را از 

دست می دهند.
ساناز دهقانی افزود: دانشگاه علوم پزشــکی شهید بهشتی، شیراز و ایران ۳ دانشگاه برتر 
در حوزه اهدای عضو هســتند که با طرح های ابتکاری نقش مهمی در ترویج اهدای عضو 
داشته اند.به گفته وی، بیشترین آمار اهدای عضو از سال ۶8 تاکنون مربوط به سال ۱۴02 
بوده اســت. رئیساداره پیوند وزارت بهداشــت افزود: در دو هفته گذشته، ایران به جمع 
کشورهای پیوند دهنده عضو از فرد مرگ قلبی پیوسته و اولین عمل با موفقیت در اهدای 

دو کلیه و قرنیه انجام شده است.

معاون درمان وزارت بهداشت گفت: نظارت بر استفاده از کارتخوان در مطب ها 
با سازمان نظام پزشکی است و معاونت  درمان دانشگاه های علوم پزشکی هم بر 

این موضوع نظارت دارند.
ســعید کریمی در پاسخ به سوالی در خصوص اینکه اســتفاده از کارتخوان برای پزشکان 
الزام قانونی دارد یا خیر، تاکید کرد: اینکه پزشکان پول نقد بگیرند یا کارت خوان داشته 
باشند مربوط به تعزیرات نمی شود و طبق قانون پیگیری کارتخوان با سازمان امور مالیاتی 
است.وی با اشاره به فراگیر شدن ارائه خدمات با استفاده از قابلیت کارت به کارت، افزود: 
راهکار آن این است که حساب هر فرد ارائه دهنده خدمت در ابتدای سال و انتهای سال 

محاسبه شود.




